
 تحلیل کوتاه وزیر فرهنگ از جنگ روانی 
رسانه های فارسی زبان بیگانه

محمدمهدی اســماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در جدیدترین 
یادداشــت  خود در صفحه شــخصی اش در برنامه کاربــردی  »روبیکا« 
بــه تحلیــل کوتــاه از جنــگ روانــی رســانه های فارســی زبــان بیگانه در 
مقاطــع مختلــف علیــه ملــت ایــران پرداخت. متــن کامل یادداشــت 
محمدمهدی اسماعیلی به  این شرح  آمده است: »در ایام شیوع کرونا 
و در اوج درگیــری همه بخش های کشــور، یکــی از کارهای مهم مقابله 
مــداوم بــا جنگ روانی رســانه های فارســی زبان بیگانه بــود. یک روز با 
خــط خبری گره زدن واردات واکســن به پذیرش Fatf ســپس بی فایده 
نامیدن واکسیناســیون داخلی و روز دیگر تضعیــف روحیه کادر درمان 
و هدفگیــری باورهای مذهبی و چند دســته کردن مردم. دقیقاً مشــابه 
جنگ رسانه ای امروزشان در موضوع دفاع از حقوق زنان ایرانی. امروز 
مقایســه وضعیت مبتلایان و کشــته های کرونــا در امریکا و انگلیس که 
مهــد تولیــد واکســن کرونا بودنــد با کشــور عزیزمــان عیار خوبــی برای 
اعتبارســنجی این رســانه هاســت. خوش بــود گر محک تجربــه آید به 
میان/ تا ســیه روی شــود هر که در او غَش باشــد« گفتنی است، صفحه 
شــخصی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در برنامه کاربردی  »روبیکا« به 
آدرس https://rubika.ir/esmaili قابل دسترس است./ سایت وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی

بیش از 300 فیلم پشت خط اکران
آمار فیلم های پشــت خط اکران 
ســینما تا حــدود یک ســال قبل 
و  بــود  فیلــم   ۳۰۰ بــه  نزدیــک 
اگرچــه ســال ۱۴۰۱ بیــش از ۳۵ 
فیلــم روی پــرده رفــت، امــا بــا 
مجوزهای صادر شــده در هفت 

ماه گذشته همچنان تعداد زیادی فیلم اکران نشده وجود دارد. شورای 
پروانه نمایش ســازمان ســینمایی از ابتدای امســال تا کنــون حدود ۳۰ 
پروانه نمایش صادر کرده که نام بیشتر آنها در سایت سازمان سینمایی 
درج شــده اســت ولی با وجود داشــتن مجوز هنوز در ســینماهای کشور 
روی پــرده نرفته انــد. برخی از این فیلم ها اولویت شــان را به حضور در 
جشنواره های خارجی قرار داده اند و برخی دیگر هم به نظر می رسد با 
توجه به افت دوباره مخاطب در سینماها، فعلًا برنامه مشخصی برای 

اکران ندارند./ ایسنا 

افتتاح فصل هنری ترکیه با علی رهبری
و رهبــر  علــی رهبــری آهنگســاز 
جمعــه  روز  ایرانــی  بین المللــی 
 ۲۳ بــا  برابــر   ۱۴۰۱ مهرمــاه   ۱۵(
اکتبــر ۲۰۲۲(، کنســرت افتتاحیــه 
شــهر اســتانبول ترکیه را همراه با 
ارکســتر ســمفونیک دولتــی ایــن 
شــهر در مرکز فرهنگــی آتاتورک 

و در ســالن اپــرای اســتانبول  روی صحنه بــرد. در این کنســرت آثاری از 
جمــال رشــید ری، پیوتر ایلیچ چایکوفســکی و آنتونین لئوپلــد دوُرژاک 
اجرا شــد. سولیست این کنسرت »کریل تروسو« سولیست نامدار ویولن 
اهل روسیه بود. تروسو برنده چندین مسابقه بین المللی ویولن بوده و با 
اکثر رهبران و ارکسترهای جهان کنسرت داشته است. کنسرت افتتاحیه 
شهر استانبول از کنسرت های بسیار مهم این شهر به شمار می رود و در 

۳۰ سال گذشته اغلب به عهده علی رهبری گذاشته شده است. / ایرنا

مشخص شدن تکلیف نقاشی »دختر و فلوت«
ســه دهه اســت که تاریخ دانان هنری 
منســوب  نقاشــی  تابلــو  دو  اصالــت 
بــه »یوهانــس ورمیــر« خالــق تابلــو 
نقاشــی مشــهور »دختری با گوشــواره 
مرواریــد«را کــه در »گالــری ملــی هنر 
واشــینگتن «نگهداری می شــوند  زیر 
ســؤال برده انــد. بنابرایــن وقتــی ایــن 
ویــروس  مــوزه در دوران همه گیــری 
آن،  مســئولان  شــد،  تعطیــل  کرونــا 

متخصصان مرمت نقاشــی و دانشــمندان از فناوری استفاده کردند تا 
پشــت این دو تابلو نقاشــی را مشــاهده کنند و متوجه شــوند دقیقاً چه 
کســی این دو نقاشی را خلق کرده اســت. کارشناسان »گالری ملی هنر 
واشینگتن« پس از تحقیقات مفصل اعلام کردند، تابلو نقاشی »دختر 

و فلوت« توسط »یوهانس ورمیر« نقاشی نشده است./ ایسنا
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ین
گــروه فرهنگــی/ رهبر معظــم انقــلاب در پیامی آی

درگذشت سیدرضا مؤید، پیشکسوت شعرآیینی 
و  رئیس جمهــور  گفتنــد.  تســلیت  را  کشــورمان 
همچنیــن وزیــر فرهنــگ و ارشــاد اســلامی  در 
پیام های جداگانه ای از فقدان این شاعراهل بیت 
نوشــتند. زنده یاد مؤید عصر جمعه در مشــهد و 
در ســن 8۰ ســالگی دارفانی را وداع گفت و پیکر 
وی صبح روز گذشــته )شــنبه( بــا حضور جمعی 
از ذاکران برجســته کشــور و اقشــار مختلف مردم 
در مشــهد تشــییع و در صحن آزادی حرم مطهر 

رضوی در آغوش خاک آرام گرفت.
ë سراینده اشعار ماندگار آیینی و انقلابی

آن طــور که در گزارش ایرنا آمده در آیین تشــییع 
پیکر این شــاعر نامــدار که از حســینیه کرمانی ها 
تــا حرم مطهــر رضوی برگزار شــد؛ دوســتداران، 
اهالی شعر و هنر و همچنین جمعی از مسئولان 
اســتانی  حضــور داشــتند. آیــت الله ســید احمــد 
علم الهدی نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی 
و امام جمعه مشهد، در صحن کوثر حرم رضوی 

بــر پیکــر این شــاعر مشــهدی نمــاز اقامه کــرد و 
پیکــر مرحوم مؤید در صحــن آزادی حرم  مطهر 

رضوی به خاک سپرده شد.
مرحــوم ســید رضــا مؤیــد فرزنــد ســید محمــد، 
هجــری  ســال ۱۳۲۱  در  »مؤیــد«  بــه  متخلــص 
و  مذهبــی  خانــواده ای  در  مشــهد  در  شمســی 
علاقه منــد بــه امــور دینــی متولــد شــد و پــس از 
آزاد روی آورد.  بــه شــغل  ابتدایــی  تحصیــلات 
دوشــنبه ها  در  غزل هایــش  و  رباعیــات  کــه  وی 
در  مشــهد  در  شــهدا  تشــییع  پنجشــنبه های  و 
خاطره ها ماندگار شده است، از شعرای برجسته 
آیینی و انقلابی کشــور بود. شــعر معــروف »خدا 
کند که بیایی« تنها یکی از آثار ماندگار او اســت و 
مجموعه اشعار وی در طول سال ها، از »گل های 
اشــک« تــا »بهــار بی خــزان« مجموعــه ای غنی 
از معــارف دینــی بوده انــد کــه در کالبــد ادبیاتــی 
معرفتــی و در عین حال مردمی جلــوه کرده اند.
گفتنی اســت، از این شــاعر اهل بیت)ع( تاکنون 
ســه دفتر به نــام »گل هــای اشــک«، »جلوه های 

رســالت« و »نغمه هــای ولایــت« منتشــر شــده 
اســت. شــهادت حضرت حمزه سیدالشهدا)ع( 
)ای کشــته ای کــه بود احــد کربلای تــو...(، رباعی 
شــهادت حضــرت حمــزه سیدالشــهدا)ع( )بــا 
یــاد غم حمزه کســی صابر نیســت...( و حضرت  
ام کلثــوم)س( )ای آینــه دار پنــج معصــوم...( از 
جمله اشــعار این شــاعر آیینی اســت. این مداح 
و شــاعر پیشکســوت اهل بیت)ع( پس از ۲ هفته 
بستری شــدن در یکی از بیمارســتان های مشهد 
بــه  دلیل عارضه کلیوی عصر جمعــه دارفانی را 

وداع گفت. 

پیکر سیدرضا مؤید در حرم مطهر رضوی به خاک سپرده شد

ë  در ابتــدا از انتخاب عنــوان »لوپتــو« برای این
انیمیشــن، ایــده شــکل گیری و طــرح موضــوع 

ساخت آن با کارگردان برایمان بگویید.
سال ها است در شرکت »فراسوی ابعاد« در 
کرمــان در حوزه تولید انیمیشــن برای مخاطب 
کــودک و نوجــوان فعالیــت کــرده و چند ســالی  
اســت به  صــورت جــدی روی طــرح و ایده های 
مربوط به پروژه و فیلم ســینمایی انیمیشــن کار 
می کنیــم. یکــی از اهــداف اصلــی مــا از ابتدای 
انیمیشــن  تولیــد  اســتودیو،  ایــن  در  فعالیــت 
ســینمایی باکیفیت و دارای استانداردهای لازم 
برای جذب مخاطب سخت پسند که سلیقه اش 
با انیمیشــن های روز دنیا شــکل گرفتــه و ارتباط 
برقــرار کــرده، اســت و به  دنبــال ایــن بودیم که 
بــرای  جدیــدی  حــرف  نیــز  داســتان  و  محتــوا 
مخاطب داشــته باشد. در این سال ها رمان های 
حــوزه کودک و نوجــوان و طرح هــای متفاوت را 
بررســی  کردیــم. همچنیــن در این مســیر برای 
بهــره  بردن از نویســندگان این حــوزه فراخوانی 
منتشر کردیم تا بتوانیم با افراد بیشتری تعامل 
داشــته باشــیم. بر این اســاس چیزی حدود 6۰ 
طرح داســتان و کتاب در حوزه کودک و نوجوان 
را بررســی کــرده و بــه ایده »لوپتو« رســیدیم. در 
حقیقت ایده این انیمیشــن سینمایی را عباس 
عسکری ارائه داد که کارگردانی اثر را نیز برعهده 
داشــت. »لوپتو« به معنای عام کلمه در گویش 
کرمانــی، به معنی اســباب بازی اســت. البته در 
گذشــته یعنی حدود 5۰ ســال پیش مــادران در 
خانه برای سرگرم کردن بچه هایشان از وسایلی 
کــه اســتفاده نمی کردنــد و به اصطــلاح دورریز 
بودنــد، عروســک درســت می کردنــد کــه به آن 
»لوپتــو« می گفتنــد. ایــن کلمه در زبان فارســی 
نیز ریشــه دار اســت، اما چون مورد استفاده قرار 
نگرفتــه، در معــرض فراموشــی بوده اســت. ما 

در گفت وگوی محمدحسین صادقی، تهیه کننده »لوپتو« با »ایران« مطرح شد

انیمیشن یک محصول جهانشمول است

فرهنگی/ هوشنگ توکلی، جعفر دهقان و مهدی فقیه در اظهار 
نظرهــای جداگانــه تأکیــد داشــتند »هیچ گاه ملــت ایران خواســتار 

تجزیه طلبی نبوده است«.
هوشــنگ توکلــی بازیگــر در گفت و گویی مطرح کــرد: »این روزها 
مباحثی مطرح شــده اما من محکم می گویم قرار نیســت تجزیه ای 
اتفاق بیفتد. هر چند کشورهای گردن کلفت و بزرگ سعی کرده اند 
افکار جامعه را به هم بریزند ولی به نظرم امکان ندارد تجزیه ای رخ 

بدهد. من حتی نگران این موضوع هم نیستم.«
این هنرمند ادامه می دهد: »گرچه سعی می کنند به ایران آسیب 
بزنند اما با یقین خواهم گفت هیچ گاه ملت خواســتار تجزیه طلبی 

ایران نیســتند. به نظرم این ادعاهای ژورنالیستی برای ایجاد جنگ 
روانی غرب علیه ایران است و اینکه می خواهند مردم ایران را نگران 
کننــد. هیچ هنرمندی هم دلــش نمی خواهد ایران تجزیه شــود. به 

نظرم این آسیب ها به هیچ جا نخواهد رسید.«
طبق گزارش ایســنا، جعفر دهقان نیز در گفت وگویی با تأکید بر 
اینکــه هیچ هنرمند عاقلی به دنبال اغتشــاش و بی نظمی نیســت، 
گفت: »یکی از وظایف هنر و هنرمند طرح پرســش درباره مشکلات 
موجود است ولی بهتر است که این پرسش از دریچه خلق اثر هنری 
و اســتفاده از خلاقیت هنری برای طرح پرسش در قالب نمایشنامه 
و فیلمنامه صورت گیرد که نتیجه به مراتب بهتری خواهد داشت.«

دهقان ادامه داد: »اغلب جامعه هنری طرفدار حفظ کیان ایران 
اسلامی هستند و هیچ هنرمندی طرفدار توهین به مقدسات به اسم 
اعتراض نیســت. اعتراض یعنی طرح مســأله بدون بی احترامی به 
عقایــد دیگران و اینکه برخی توهین را با اعتراض یکســان می دانند 
نادرســت اســت. هنرمنــدان طرح مســأله کننــد و ســپس از مراجع 
بخواهند که به مســأله رسیدگی کرده و مشکلات را حل کند نه اینکه 
آتش بیار معرکه شــده و فضا را ناآرام تر کنند که دیگر نشــود به حل 

مشکل پرداخت.«
بازیگر ســریال مــردان آنجلس گفــت: »آتش زدن پرچــم ایران 
کار هیــچ ایرانی عاقلی نیســت و همه ایرانیان اعــم از فارس و ترک 

و کرد و لر و بختیاری و عرب و ترکمن و... می دانند که نام این کشــور 
ایران است و برای رشد و پیشرفت راهی نداریم جز تکیه بر اشتراکات 

فراوان و البته کمک به همدیگر برای حل مشکل.«
»هنرمندان ابداً همنوای تجزیه طلبان نبوده اند.« این عبارات نیز 
بخشی از صحبت های مهدی فقیه در این باره است. او گفت: »همه 
آنهایــی که ایرانی هســتند و عِرق ایــران را در دل دارند با تمام وجود 
دل شان برای ایران می تپد و در این میان بدنه جامعه هنری نیز بارها 
غیــرت ایرانی خود را به رخ کشــیده اند و ابــداً همنوای تجزیه طلبان 
نبوده اند.« بازیگر فیلــم »هور در آتش« افزود: »اینکه برخی از افراد 
فاقد بینش لازم در امور سیاسی که از قضا تجربیات هنری هم دارند 

در اتفاقات اخیر همنوا با برخی از گروهک های افراطی شده اند یک 
اشــتباه و ندانم کاری اســت و البته ان شــاءالله که از روی جهل باشــد 
چــون هر هنرمنــد آزاده ای می داند با ایران متحد و فراگیر اســت که 
می تــوان هنر ایرانی را رشــد داد.« بازیگر »اخلاقتو خوب کن« اظهار 
داشت: »اگر در این سال ها مدام توانسته ایم در آوردگاه های جهانی 
سینما حضور داشته باشیم به خاطر استعدادهایی است که در جای 
جــای ایــران بوده اند، یکی کرد بوده و دیگر لــر و یکی آذری و دیگری 
اصفهانــی و آن یکی شــیرازی و دیگــری بلوچ و یکی اهــل مازندران 
و... و همــه اینهــا کنــار هم بوده اند کــه هنر ملی ایــران را به جهانیان 

شناسانده اند.«

تأکید 3 هنرمند بر عدم همنوایی با تجزیه طلبان

با ایران متحد و فراگیر است که می توان هنر ایرانی را رشد داد

سعی کردیم با انتخاب آن،  این کلمه را زنده نگه 
داریم. از سوی دیگر چون ساخت اسباب بازی یکی 
از موضوعات و ایده های اصلی این فیلم بود، اسم 
»لوپتو« را برای این انیمیشن سینمایی برگزیدیم 

که امیدوارم مخاطب آن را دوست داشته باشد.
ë  لوپتو« به عنوان اولین اثر انیمیشــن ســینمایی«

مرکز انیمیشــن ســوره در صف اکران قرار دارد. چه 
ویژگی هایــی می توانــد باعث موفقیت ایــن اثر در 
اکران شــود، بویژه که در حال حاضر شاهد استقبال 
مجدد به انیمیشــن ها همچون »پســر دلفینی« در 

سینماها پس از دوران کرونا هستیم.
»لوپتــو« فضای شــاد، طنــز، موزیکال و اکشــن 
خوبــی دارد و مهیج اســت، به همیــن دلیل تصور 
مــن این اســت کــه مخاطــب کــودک و نوجــوان و 
همچنین خانواده در مرحله اول با داســتان فیلم، 
فضای انیمیشــن و محتوای مناسبی که قرار است 
در اختیــارش قــرار بگیــرد، ارتباط برقــرار می کند. 
همچنیــن در بحــث کیفیت، تصویــر و بخش های 
دیگر ماننــد صدا، موســیقی و ترانه هایی که در اثر 
اســتفاده شــده اســت، تمام تــلاش خــود را به کار 
بســتیم تا انیمیشن سینمایی اســتاندارد و جذابی 
به مخاطبان عرضه کنیم. درباره انیمیشــن »پسر 
دلفینــی« کــه خوشــبختانه در اکــران بــا اســتقبال 
اثــری خــوب و باکیفیــت  خوبــی مواجــه شــده و 
اســت، باید بگویم می توانــد مخاطب جدید برای 
ســینمای ایران بیــاورد که تداوم ایــن اتفاق یعنی 
اکران انیمیشــن های ســینمایی به ســینمای ایران 

کمک خواهد کرد.
ë  مخاطب هدف انیمیشن »لوپتو« دقیقاً چه گروه

سنی را شامل می شود؟
مخاطبان این انیمیشــن در وهلــه اول کودکان 
هســتند بویــژه بچه هایــی که در ســن 6 تا ۱۲ ســال 
قــرار دارند. در مرحله بعــدی والدین نیز به عنوان 
مخاطــب »لوپتــو« در نظــر گرفته شــده اند چراکه 

داســتان به گونه ای طراحی و نوشته شده است که 
برای بزرگسالان نیز حرف هایی برای گفتن دارد.

ë  ،با توجه به اینکه در هفته ملی کــودک قرار داریم
تولید انیمیشــن برای کودکان در کنار تمام آثاری که 
برای این گروه سنی ساخته می شود، چقدر ضرورت 

دارد و تأثیرگذاری آن به چه صورت است؟
برکســی پوشیده نیســت انیمیشــن هایی که در 
سراســر دنیا تولیــد و توزیع می شــود و در ایران نیز 
مخاطــب دارد، جــزو آثاری  اســت که در رســانه با 
اســتقبال مواجه می شــود؛ این اتفاق را به  صورت 
ویــژه در وی اودی هــا شــاهد هســتیم. شــاید بتوان 
گفت امروزه انیمیشن، پرمخاطب ترین محصول 
رسانه ای است و از آنجایی که کودکان و خانواده ها 
بیشــترین اســتقبال را از این محصول دارند، تأثیر 
بســیار گســترده ای بــه لحــاظ تربیتــی و فرهنگــی 
روی شــکل گیری شــخصیت کودکان دارد. از سوی 
دیگر انیمیشــن برای برقراری ارتبــاط با مخاطب 
کــودک و نوجــوان پیشــرو و پیشــگام اســت و از آن 
به عنوان یک محصول جهان شــمول در رسانه یاد 
می شــود که تأثیرگذاری و نفــود آن در مخاطب به 
ملیت، قومیت و ســن ارتباط زیــادی ندارد. بر این 
اساس تولید انیمیشــن برای کودکان و نوجوانان و 
مخاطبان اصلی این حوزه واجب و ضروری  است. 
معتقدم انیمیشــن مهم ترین رســانه برای انتقال 
مفاهیم و فرهنگ به نســل های آینــده و زنده نگه 
داشــتن داســتان ها، افســانه ها و ادبیــات کهــن و 
ارتقای سطح فرهنگی مخاطبان کودک و نوجوان 
است که تصمیم گیران این حوزه باید نگاه ویژه ای 

به آن داشته باشند.
ë  توانمندی داخلی ما در تولید انیمیشــن به لحاظ

نیــروی انســانی بالا اســت. ایــن ادعا هم بــا رجوع 
و  جشــنواره ها  در  انیمیشــن ها  حضــور  اخبــار  بــه 
مخاطبان خارجی اثبات شــده اســت، اما چرا این 
موضوع تبدیل به یک حرکت منسجم و نظام مند 

در فضای تولید انیمیشن نمی شود؟
یکــی از مســائلی کــه هنر-صنعــت انیمیشــن 
ایــران بــا آن روبــه رو اســت، این اســت کــه متولی 
واحد نداشــته اســت. زمانی که صنعت انیمیشن 
و هنر انیمیشــن را ترکیب و از پدیده هنر-صنعت 
صحبــت می کنیــم، نیازمنــد وجــود یــک متولــی 
اصلــی و رســمی در بدنه تصمیم گیــری و اجرایی 
کشــور هســتیم کــه بتوانــد در حوزه هــای مختلف 
آن برنامه ریــزی و از بدنــه تولید این هنر-صنعت 
حمایــت کنــد تــا بــه اهدافــش برســد. خــأ وجود 
چنین جایگاهی کاملًا در انیمیشــن حس می شود 
و نبــود آن در مرحله اول باعــث نبود برنامه ریزی 
بلندمــدت و راهبــردی در ایــن حــوزه اســت. مــا 
اســتودیوهایی در گوشــه و کنار کشــور داریــم که به 
فراخــور توانمندی هــا و دغدغه هایــی کــه دارنــد، 

کارهایــی انجام می دهنــد. برخی فعالیت نســبتاً 
ارتبــاط  ایــران  از  خــارج  بــا  و  دارنــد  گســترده ای 
می گیرند و برخــی آثار تلویزیونــی تولید می کنند. 
همچنیــن برخــی دیگــر نیــز در حــال تولیــد آثــار 
انیمیشن سینمایی هســتند اما انیمیشن ایران در 
کل یک فعالیت منســجمی که بگوییم در ۱۰ سال 
آینــده قرار اســت این تعــداد اثر ســینمایی  یا این 
میزان دقیقه اثر تلویزیونی داشــته باشــیم، ندارد. 
از ســوی دیگــر در دهه 9۰ اتفاقــی در فضای تولید 
و ســفارش انیمیشــن رخ داد. در ســال های میانی 
این دهه تلویزیــون به عنوان تنها ســفارش دهنده 
انیمیشــن در ایــران دچار مشــکلات عدیــده مالی 
شــد و انیمیشــن جزو اولین بخش هایی بــود که از 
این مســأله ضرر بســیار کــرد. یعنی اســتودیوهای 
زیادی در کشــور که اواخــر دهه 8۰ فعالیت خود را 
آغاز کرده بودند، بویژه آنهایی که در شهرســتان ها 
کار می کردنــد، بــه  دلیل مشــکلات متعــدد مالی 
تعطیل شدند. در این میان قیمت ارز در کشور نیز 
در چنــد مرحله افزایش پیدا کرد و ســفارش هایی 
کــه در خــارج از کشــور بــه بدنــه تولیــد انیمیشــن 
در ایــران رســید، ایــن فضــا را تغییــر داد. در حال 
حاضر بخش قابل توجهی از ظرفیت فعال تولید 
انیمیشــن در ایران مشــغول انجام سفارشــاتی که 
از خارج  کشــور به این گروه یا در قالب اســتودیو  یا 
به  صورت فردی داده می شــد، هستند. این اتفاق 
شــاید در کوتاه مدت و میان مدت درآمدی را برای 
افــراد ایجــاد کند امــا در بلندمــدت باعــث از بین 
رفتن هویــت اصلی انیمیشــن ایران می شــود. در 
حقیقــت اگــر به مدت ۱۰ ســال 6۰ تــا 7۰ درصد یا 
بیــش از این میزان تحت تأثیر سفارشــات خارجی 
قرار بگیرد چیزی از انیمیشن ایران باقی نمی ماند 
و دیگــر محصولــی در ایــران تولیــد نمی شــود. در 
حقیقت متولی ای که بتواند برای همه این حوزه ها 
سیاســتگذاری کند تا رقابتی برای عرضه محتوا به 

مخاطب صورت بگیرد، لازم است. اگر ما نتوانیم 
نیــروی انســانی را که توانمندی خوبــی دارد حفظ 
کنیم، نمی توانیم آثاری که مدنظرمان است تولید 

کنیم.
ë  موفقیت انیمیشــن در اکــران عمومــی در ایران

محــدود بــه چنــد اثر خــاص از جملــه »فیلشــاه«، 
»شــاهزاده روم«، »بنیامیــن« و... بــوده اســت. از 
ســوی دیگر معیــوب بودن چرخــه اکران بــرای آثار 
انیمیشــن و جدی نگرفتن آن توســط ســازکارهای 
مرســوم توزیــع، آثــار را با مشــکلاتی مواجــه کرده 
است. نظر شما چیست و این اتفاق چه تأثیری روی 

چرخه تولید می گذارد؟
در  ســینمایی  انیمیشــن  های  گســترده  اکــران 
ســال های ابتدایــی دهــه 9۰ بــا انیمیشــن »تهران 
انیمیشــن های  آن  از  پــس  و  شــد  شــروع   »۱5۰۰
»فیلشــاه«، »شــاهزاده روم« و »بنیامیــن« جــزو 
آثــاری بودنــد کــه روی پــرده ســینما رفتنــد و بــا 
اســتقبال مخاطبــان مواجــه شــدند. در ایــن میان 
انیمیشــن های دیگــری نیــز اکــران شــدند کــه اگر 
در بســتر دیگــری منتشــر می شــدند می توانســت 
اتفــاق بهتــری رخ بدهــد. در هــر صــورت بــه نظر 
می آیــد تولیــد انیمیشــن در ایران بایــد به  صورت 
مــداوم و مســتمر اتفــاق بیفتــد و هــر ســال یک یا 
۲ اثــر تولیدی داشــته باشــیم تــا هم بدنــه توزیع و 
ســینماداری به این نوع محصول عادت کند و هم 
مخاطبان جدید جذب سینما شوند. ذکر این نکته 
ضــروری  اســت که توزیع کننــدگان، ســینماداران و 
سیاســتگذاران باید متوجه این قضیه باشــند و آن 
را جدی بگیرند که انیمیشــن مخاطب جدیدی را 
وارد سینما می کند؛ تماشاگری که به طور عمومی 
مخاطــب ســایر آثــاری کــه در طــول ســال اکــران 
می شــود، نیست. اگر سیاســتگذاران حوزه توزیع و 
اکران از انیمیشن حمایت کنند قطعاً اتفاق خوبی 

در بدنه سینما رخ خواهد داد.

متن پیام حضرت آیت الله خامنه ای، رهبر 
معظم انقلاب که در ایرنا منتشر شده به این 

شرح است:
»بسم الله الرّحمن الرّحیم

درگذشــت شــاعر آیینــی با اخــلاص جناب 
آقای ســید رضــا مؤید رحمــةالله علیه را به 
فرزندان و خاندان گرامی ایشان و به جامعه 
ادبی خراسان تسلیت عرض می کنم. شعر 
روان و دلنشــین این هنرمند مؤمن که غالباً 
در خدمت معارف و ارزش های دینی است 
یادگار ارزنده او در اینجا و ذخیره گرانبهای او برای نشــأه ی اخروی اســت ان شــاءالله. خداوند او را 

با شهیدان محشور فرماید که همواره محافل یاد آنان را با سروده های خود رونق  می بخشید.
سیدعلی خامنه ای-  ۱۶ مهرماه ۱۴۰۱«

با صدور پیامی صورت گرفت

تسلیت رهبر انقلاب در پی درگذشت سیدرضا مؤید

متن پیام وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی به این شرح است:»درگذشت شاعر پیشکسوت آیینی استاد 
حاج سید رضا مؤید خراسانی موجب تأثر و تألم فراوان شد.استاد مؤید از تباری ارجمند و رشد یافته 
خانواده ای شــریف بود که طبع شــیرین او، بویژه قطعات و ســروده های پرمایه و ژرف اندیشــانه اش، 

حلاوت را در جان مخاطب می ریخت و او را مجذوب خویش می ساخت.
او از شــیفتگان و مروجــان فرهنــگ رضــوی بود و طبع روان را جز به راه راســتی و نیکــی به کار نگرفت 

تا شعر فاخر آیینی بقا یابد و خدمت ادبی مؤثری هم به انقلاب اسلامی و دفاع مقدس ارائه داد.
محمد مهدی اسماعیلی - وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی«

خالق آثاری ژرف اندیشانه

متن پیام رئیس جمهور به این شرح است:
»بسم الله الرحمن الرحیم

انا لله و انا الیه راجعون
درگذشــت شــاعر اهــل بیــت)ع( و اســتاد 
بزرگ شــعر آیینی کشور، خادم الرضا)ع(، 
حاج ســید رضا مؤیــد، موجب تألــم و تأثر 
فــراوان شد.ایشــان از بــزرگان شــعر آیینی 
و مذهبــی کشــور بــود که قریحه ای ســیال و 
روان در ســرودن شعر بویژه اشعار مذهبی 
داشــت و علاوه  بر مدح اهل بیت)ع(، مضامین انقلابی و حماســی دفاع مقدس نیز در دریای 
اشــعار او موج می زد. اشــعار آیینی و رثایی او نیز همواره مورد اســتفاده ذاکران و مداحان اهل 
بیت)ع( اســت. اینجانب درگذشــت این شــاعر دلســوخته اهل بیت)ع( را به خانواده، یاران و 
بازمانــدگان آن مرحوم تســلیت می گویــم و از درگاه خداوند بزرگ برای ایشــان علوّ درجات و 

همجواری با اجداد طاهرینش و برای بازماندگان صبر و سلامتی مسألت می کنم.
سید ابراهیم رئیسی - رئیس جمهور اسلامی ایران«

از بزرگان شعر آیینی- انقلابی

ســپیده شــریعت رضوی/ در روزهایی که آمار و ارقام گیشــه، حاوی یک خبــر امیدوارکننده برای 
ســینمای کودک بود، نام دومین انیمیشــن ســینمایی نیز در ترکیب اکران ســال جاری ثبت شد. 
انیمیشــن ســینمایی »لوپتو« پس از اکران موفق »پســر دلفینی« دومین انیمیشــن سینمایی در 
ترکیب اکران سال جاری اســت که امید تازه ای برای استمرار حضور مخاطبان کودک و نوجوان 
در سینماها محسوب می شود؛ اثری که به عنوان اولین محصول سینمایی مرکز انیمیشن سوره با 
تکنیک سه بعدی در اســتودیو فراسوی ابعاد، توسط هنرمندان کرمانی تولید شده است. قرارداد 
این انیمیشن ســینمایی به کارگردانی عباس عسکری در شــورای صنفی نمایش ثبت شده و قرار 
اســت اکران عمومی آن بعد از »شــب طلایی«  به ســرگروهی پردیس هویزه مشــهد، آغاز شــود. 
همزمان با آغاز هفته ملی کودک، محمدحســین صادقی تهیه کننده این انیمیشــن ســینمایی در 
گفت وگو با »ایران« درباره ایده شکل گیری »لوپتو«، ویژگی های آن و مخاطب هدفش، ضرورت 
تولید انیمیشن و مشکلات آن در مرحله توزیع گفته است. او معتقد است انیمیشن برای برقراری 
ارتبــاط بــا مخاطب کــودک و نوجوان، پیشــرو و پیشــگام اســت و از آن به عنــوان یک محصول 
جهان شمول در رسانه یاد می شود که تأثیرگذاری و نفود آن در مخاطب به ملیت، قومیت و سن 

ارتباط زیادی ندارد.


